

**TRAVAIL, Capital et Société**  
une revue sur le Tiers-Monde

**LABOUR, Capital and Society**  
a journal on the Third World

Volume

**36**

Numéro/Number

**1**

**April 2003/avril 2003**

# TRAVAIL, Capital et Société / LABOUR, Capital and Society

## Consultative Board / Conseil consultatif

Robin Cohen, University of Warwick

Jean Copans, Centre d'études africaines, EHESS, Paris

Peter C.W. Gutkind, University of Warwick, Coventry (1925-2001)

José Nun, University of Toronto and FLASCO, Mexico

Immanuel Wallerstein, Fernand Braudel Center, SUNY, Binghamton

Peter Waterman, Institute of Social Studies, The Hague

This issue of the journal has been published with the help of a grant from the Social Science and Humanities Research Council of Canada.  
*Cette revue est publiée grâce à une subvention d'aide du Conseil de recherches en sciences humaines du Canada.*

© Centre for Developing-Area Studies, 2003

ISSN: 0706-1706

Legal deposit: National Library of Canada

Dépôt légal: Bibliothèque nationale du Québec

# LABOUR, Capital and Society TRAVAIL, capital et société

Volume 36 Number/numéro 1 April/avril 2003

## SOMMAIRE/CONTENTS

Editor's Note / Note de la rédactrice <b>ROSALIND BOYD</b> .....	5
Organizational Modernization and New Cleavages Among Full-time Union Officials in South Africa <b>SAKHELA BUHLUNGU</b> .....	8
ALENA et développement: le cas du Mexique <b>ARTURO GUILLÉN R</b> .....	40
The Mexican Federal Labour Law Reform Process, 2001-2003 <b>JEAN FRANÇOIS MAYER</b> .....	72
Rapports intergénérationnels et régulations professionnelles à Madagascar <b>CHRISTIAN PAPINOT</b> .....	104
Social Partnership and Class Independence in the Post-Soviet Labour Movement <b>DAVID MANDEL</b> .....	132
 <b>BOOK REVIEWS / COMPTES RENDUS</b>	
Marieke Riethof <i>Responses of the Brazilian Labour Movement to Economic and Political Reforms</i> <b>MONA-JOSÉE GAGNON</b> .....	153
Chitra Joshi <i>Lost Worlds: Indian Labour and Its Forgotten Histories</i> <b>JEROME TEELUCKSINGH</b> .....	156

Virginia Hooker and Amin Saikal (eds.) <i>Islamic Perspectives on the New Millennium</i> <b>IZZUD-DIN PAL</b> .....	158
Ronaldo Munck <i>Globalization and Social Exclusion: A Transformationalist Perspective</i> <b>BILL DUNN</b> .....	161
Books Available for Review / Livres disponibles pour compte-rendu.....	165

## **Editor's Note**

We are pleased to present five well-researched articles in this issue of the journal. The opening article “Organizational Modernization and New Cleavages among Full-time Union Officials in South Africa” by Sakhela Buhlungu is a carefully crafted exploration of the way in which the South African trade union movement, and in particular the union officials, are evolving as the country undergoes two simultaneous transitions, from apartheid to liberal democracy and from economic isolation to greater integration into the global capitalist economy. The second article in this issue “NAFTA and Development: The Case of Mexico” by Arturo Guillén explores how the Mexican economy has adapted to liberalization and to integration under the North American Free Trade Agreement (NAFTA). Also focusing on Mexico, Jean Mayer in his article “The Mexican Federal Labour Law Reform Process, 2001-2003” examines the recent failed attempt to reform the Federal Labour Law based on personal interviews with some of the key players in the negotiation process and important secondary data.

In his article “Intergenerational Relations and Professional Regulation in Madagascar”, Christian Papinot focuses on the role that age relationships play in the structure and regulation of the “bush” taxi in Madagascar. Our final article “Social Partnership and Class Independence in the Post-Soviet Labour Movement” by David Mandel analyzes the role of “social partnership” in the defeats suffered by the workers movements after the demise of the Communist regimes in Russia, Ukraine and Belarus, the three predominantly Slavic and most industrialized countries of the former Soviet Union.

Once again, I invite comments on these articles and new contributions to future issues of the journal.

**Rosalind Boyd**  
**Editor**

## **Note de la rédactrice**

Nous avons le plaisir de vous présenter dans ce numéro cinq articles bien étoffés. Le premier article, « Modernisation organisationnelle et nouveaux clivages parmi les syndicalistes d’Afrique du Sud » de Sakeha Buhlungu, explore soigneusement la façon dont évolue le mouvement syndical sud-africain, et en particulier, les responsables syndicaux, au fur et à mesure que le pays subit une double transformation : de l’Apartheid à une démocratie libérale d’une part, et d’une économie en marge vers une intégration accrue dans le système capitaliste mondial, de l’autre. Le deuxième article, « ALENA et développement : le cas du Mexique » de Arturo Guillén, étudie la façon dont l’économie mexicaine s’est adaptée à la libéralisation et à l’intégration économique dans le cadre de l’Accord du Libre Echange Nord Américain (l’ALENA). Suit un article sur le Mexique, « Le processus de réforme de la Loi Fédérale sur le Travail au Mexique, 2001-2003 » de Jean Mayer, qui examine l’échec récent de la tentative de réforme de la loi Fédérale du Travail, à partir d’entrevues avec certains acteurs-clés du processus de négociation et d’autres sources secondaires importantes.

Dans son article, « Rapports intergénérationnels et régulations professionnelles à Madagascar », Christian Papinot scrute le rôle que jouent les rapports entre les différents groupes d’âge dans la structure et la régulation des « taxis de brousse » à Madagascar. Le dernier article, « Partenariat social et indépendance de classe dans le mouvement syndical post-soviétique » de David Mandel, se penche sur le rôle des stratégies syndicales dans les défaites subies par les mouvements ouvriers, après la chute du régime communiste, en Russie, en Ukraine et en Biélorussie, les trois pays majoritairement slaves et les plus industrialisés de l’ancienne Union Soviétique.

Encore une fois, les commentaires sur les articles parus dans ce numéro ou des articles pour les numéros à venir, sont toujours les bienvenus.

**Rosalind Boyd**  
**Rédactrice en chef**

